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Årsmøde 2021 i DeIC DataCite Konsortium 

Dato/Tid:  Torsdag 2021-12-09; kl. 10:00-12:00 
Sted:  Videomøde (Zoom) 

 
Udkast til Referat 

 
Punkt Emne Bemærkning 

1.  
 

Velkommen og introduktion til dagsorden 
 
DeIC bød velkommen til dette første årsmøde i DataCite-DeIC 
Konsortium. Formålet blev kort sammenfattet med henvisning til  
"DataCite-DeIC Consortium Agreement", hvor der i afsnit 3.4 står: 
 

"The member institution will annually 1 January submit 
to DeIC a brief report (1 - ½ page) on its repositories’ 
operational status and current developments, e.g. 
strategy and action plans etc., in terms of pursuing a 
well-functioning or improved repository and DOI service" 

 
Således er årsmødet et godt afsæt for disse rapporteringer til 
konsortiet, hvor alle kan orientere om og dele erfaringer, ideer og 
planer. Endvidere ønsker DeIC løbende at drøfte med konsortiet, 
hvorledes et nationalt samarbejde om udbredelsen af DOI’er og 
eventuelt andre PID løsninger, helt generelt kunne tager form. 
 
DeIC opfordrede til at der på mødet skal være basis for fri diskussion og 
meningsudveksling. 
 
Konsortiet: 
● Tog orienteringen til efterretning. 
 

v/ Rene 
Belsø (DeIC) 

2.  Status-runder – hvor er vi, hvor skal vi hen?  
 
DeIC introducerede et forslag til strukturering af den årlige 
afrapportering, og foreslog under dette dagsordenspunkt en kort 
mundtlig (< 5 min) opvarmning til den skriftlige årsrapport, med afsæt 
i den foreslåede strukturering: 
 
Det strategiske, organisatoriske og økonomiske: 
a) Hvad er ønsker om og planer for udvikling, herunder politik, 

funktionalitet, ved såvel eget repositorium som hos DataCite? 
b) hvorledes arbejdes der for udbredelse af DOI brug, samt eventuelt 

andre PID løsninger? 
c) Hvilke problemer løser DOI’er, og hvilke løser de ikke? 
d) Hvilken betydning har den nationale FAIR strategi? 
 
Det operative: 
e) Hvilke gode/dårlige erfaringer han man gjort sig med DataCite?  
f) Er der konkrete ønsker til funktionalitet, DataCite Fabrica, DataCite 

MDS API? 
 
Konsortiemedlemmerne præsenterede kort sig selv, deres institutions 
brug af DOI’er og Datacite, samt enkelte refleksioner over ovenstående 
strategiske og operative elementer.  

Ca. 5 min. pr. 
institution 
 
v/ Alle 
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DeIC konstaterede at der var endog stor forskel på 
konsortiemedlemmernes baggrund, brug af DOI’er og forventninger til 
fremtiden.  
 
Konsortiet: 
● Tog orienteringen til efterretning, og ser frem til den gensidige 

skriftlige sammenfatning i de kommende årsrapporter. 
 

3.  Eventuel nationale politikker for brug af PID’er – findes 
behovet? 
 
DeIC er engageret i flere beslægtede, mere eller mindre 
sammenhængende, DOI/PID områder, herunder Europæisk PID-policy, 
udredning og implementering. DeIC finder at behovet for drøftelser af 
eventuelle politikker for anvendelse af DOI og PID alternativer kan 
være aktuelt. 
 
Der var i konsortiet enighed om at politikker kunne blive aktuelt, men 
man fandt at så længe udbredelsen fortsat var i sin vorden, økonomien 
ved antallet af udmøntninger var begrænset, var der pt. ikke behov for 
nogen form for regulering. 
 
Konsortiet: 
● Fandt ikke at der var behov for at etablere nationale politikker for 

brug af PID’er. 
 

v/ Rene 
Belsø (DeIC) 

4.  Presentation fra DeIC 
 
Hannah Mihai var syg og punktet måtte udgår. 
 
Hannah Mihai arbejder i DeIC indgående med at udvikle viden og 
værktøjer der sigter på at kunne gøre data (mere) FAIR, herunder 
navnlig på området Metadata for Machines (M4M). Hannah ville vise 
hvordan DOI’er får stigende indflydelse på FAIRness af de datasets som 
ligger i repositorier. 
 
Præsentationen ”Machine-actionable metadata og hvordan DOI’er laver 
dine data mere FAIR” er dog tilgængelig, ligesom de aktuelle værktøjer 
er det. 
 
Konsortiet: 
● Tog orienteringen til efterretning, og ser frem til præsentationen en 

anden gang. 
 

v/ Hannah 
Mihai (DeIC) 

5.  Orientering fra DeIC 
 
DeIC orienterede om det forgangne år vigtigste begivenheder med 
relevans for DataCite konsortiet.  
 
På foranledning af Uddannelses- og Forskningsministeriet har DeIC 
udarbejdet en National strategi for FAIR forskningsdata management. 
 
Strategien er ved at blive implementeret i et universitets samarbejde i 
regi af DeIC.  
 
DeIC har i samarbejde med universiteterne lanceret en Indkaldelse af 
interessetilkendegivelser om etablering og drift af nationale 

v/ Anders 
Sparre 
Conrad 
(DeIC) 
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datalagrings- og datamanagement-tjenester. 
 
Der blev i konsortiet spurgt til hvilken rolle strategien og de aktuelle 
tiltag på området national datalagring og repositorium får for 
konsortiets medlemmer. DeIC oplyste at det fortsat var uklart, idet der 
netop er blevet nedsat en FAIR Følgegruppe, der skal føre opsyn med 
universiteternes implementering af strategien. Tilsvarende vides ikke 
endnu hvilen betydning de nationale infrastrukturer vil få, idet forslag 
og beslutning behandles i løbet af vinter/foråret 2022. 
 
Konsortiet: 
● Tog orienteringen til efterretning 
 

6.  Mødefrekvens – Årligt eller hyppigere? 
 
Konsortiet drøftede hyppigheden af eventuelle konsortiemøder og man 
fandt at der godt kunne være en række temaer som kunne lægges til 
grund for kommende møder.   
 
Konsortiet: 
● Besluttede at opfordre DeIC til at løbende at holde konsortiet 

opdateret på den nationale og internationale udvikling, og gerne 
inviterer til møder såfremt man vurderede behovet herfor. 

 

v/ Rene 
Belsø (DeIC) 

 Møde slut  
 


